
Articles conjunts, C. Romero i C. Azcárate:
“An inquiry into the concept images of the
continuum. Trying a research tool”. Actas del
PME, 1994.

“Una investigación sobre los esquemas concep-
tuales del continuo. Ensayo de un cuestionario”.
Enseñanza de las ciencias 14 (1), 1996.

Recordant el Carles
Josep Grané, Universitat Politècnica de Catalunya

Devia ser cap al 1992 que la SCM em va
encarregar fer sessions de preparació per a
l’Olimpíada Matemàtica. Anant els dies de
les proves a veure com anava, em trobava
sempre amb un professor de l’Institut Manuel
Blancafort de la Garriga que portava els seus
alumnes al concurs. Era en Carles Romero. Allà
fèiem passar el temps parlant, esperant que
s’acabés la prova. Aquelles converses no es van
acabar mai, fins aquest mes de desembre. Va
resultar que era la persona de Catalunya que
feia més temps que preparava alumnes per a
l’Olimpíada. Li vaig proposar de col.laborar en
preparacions de més envergadura.

Més tard va ser membre de la Comissió d’Olim-
píades de la RSME, càrrec que ha mantingut
fins al final. La seva habilitat informàtica va
permetre posar ordre a les bases de dades
i els sistemes d’inscripció de les olimpíades
catalana i espanyola, sistemes que amb poques
modificacions encara funcionen. Molts anys va
ser membre del tribunal corrector espanyol i va
participar en nombroses sessions de preparació
de tots els nivells. Feia el que se li demanava,
i ho feia molt bé. Des de l’olimpíada espanyola

que es va fer a Granada (1999) fins que va
arribar la pandèmia vam haver de viatjar cada
any a diversos llocs d’Espanya. Viatges en
tren sempre que fos possible. I en arribar,
moltes vegades ens portava a visitar l’orgue
de la catedral. I allà continuàvem parlant i
parlant. I amb gran sorpresa em va dir un dia,
sense donar-hi importància, que ell era músic,
organista per ser més precís, deixeble de ni més
ni menys que la Montserrat Torrent!
Després es va jubilar i va estar malalt; vaig
poder visitar-lo sovint i anàvem parlant, de
vegades amb acompanyament de música, del
seu estimat orgue. I va fer concerts. En el darrer
que li vaig sentir, al santuari de la Gleva, ens
va interpretar la grandiosa Tocata i fuga en fa
major de Bach. Recordo com els assistents, en
acabar, vam comentar que havíem assistit a un
miracle, després de la terrible malaltia.
Ara el miracle s’ha acabat i les converses han
finit i no sé si podré tornar a sentir mai la
Tocata i fuga en fa major de la mateixa manera,
sense posar-me a plorar.
Em queda el record de la seva bonhomia,
tenacitat, saviesa i la música del cel.

Hem perdut un mestre...
Antoni Gomà, Company d’ABEAM, d’Estalmat i de la comissió Cangur

Hem perdut un mestre, un savi, una persona
afable i encantadora; com el trobarem a fal-
tar! Així vaig escriure el meu sentiment pel
missatge, d’assumpte “La darrera fuga”, que
anunciava la mort d’en Carles Romero. De
seguida vaig recordar els cinc concerts d’orgue
a què vaig assistir a la Gleva (Osona) i també la
seva brillant intervenció amb una Fuga de Bach
al festival de la II Acadèmia Internacional d’Or-
gue, a Santa Maria de Mataró, el 2013.

Però les estones matemàtiques compartides
omplen els records. Feia algunes setmanes que
en Carles ens havia proposat un problema a
la comissió Cangur “per si ens avorríem les
llargues vesprades de tardor”. Vam intercanviar
idees i ens va enviar la seva solució, una lliçó
de geometria sintètica que es va publicar com
a record a la web del Cangur. Hem gaudit
del seu mestratge, com amb tota seguretat ho
han pogut fer els alumnes d’Estalmat i els
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olímpics... i, naturalment, tots els que va tenir
a l’institut!
Alhora ja anàvem parlant del Cangur 2022,
d’enunciats i camins de solució, però sobretot
de l’elaboració de les figures i de la maquetació
del “Cangur dels grans” que ell assumia sempre
com a tasca pròpia. Però, de fet, a partir de
les seves explicacions i del que en diem “la
plantilla” (un fitxer de macros TeX que ell ha
anat perfeccionant any rere any) ha resultat
possible que algunes persones que no havíem
treballat mai amb TeX siguem capaces de fer
les maquetes d’altres nivells del Cangur.
I anava tirant enrere en els records. Quan
vam dissenyar el concurs telemàtic que ara
es diu Olitele i “em va enredar” a apuntar-
me a Facebook per coordinar un grup per
als participants (idea que no va prosperar; el
concurs, sí!). Quan vaig ajudar a “fitxar-lo”
per a la comissió Cangur, i la seva tasca va
esdevenir important per a la participació en
les reunions internacionals i les aportacions

perquè el Cangur a Catalunya fos un èxit. Una
incorporació que no podia ser més reeixida i que
a mi m’ha permès compartir amb ell estones
i més estones, que no podré oblidar. Quan
uns anys vaig ser del tribunal de l’Olimpíada
—o, després, altres anys jo hi vaig anar a
acompanyar algun alumne— sempre el trobava
allà, fent de suport dels alumnes del seu
institut que hi participaven i als quals ell havia
preparat.

I potser el record més antic: ell, director de
l’Institut Manuel Blancafort de la Garriga. Jo
en un càrrec a l’administració educativa catala-
na. Reunions de treball que em van fer conèixer
una persona de la màxima eficiència.

I sempre amb la seva manera de fer de savi,
d’aquell que té la ciència d’alguna cosa, que sap
captenir-se amb seny, però sempre amb el rigor
absolut de les coses ben fetes.

Quants de records compartits. Gràcies per la
teva amistat! Gràcies, mestre!

Carles, com et trobarem a faltar!
Marta Berini, companya d’ABEAM, del Cangur, d’Estalmat i de la comissió Cangur

Ens vam retrobar en una reunió de la comissió
Cangur. Em vas veure i em vas dir que de
joves havíem estudiat música a la mateixa
acadèmia, tu el piano i jo la guitarra. A partir
d’aquell moment vam iniciar una amistat que
s’ha anat omplint de moments de tota mena:
creatius, de discussió, de reflexió i també d’oci
i tranquil.litat (quan fèiem viatges); sempre
podia gaudir de la teva manera de ser: seriosa,
irònica, reflexiva, ocurrent, equànime.

A més de treballar junts a la comissió Cangur
fins fa pocs dies, una de les tasques que vam
dur a terme va ser la posada en marxa del
projecte Estalmat i el seu funcionament durant
més de 10 anys. Van ser dies de discussió intensa
per decidir entre el grup de professorat selecci-
onat com l’organitzaríem, de quins problemes
constaria la prova i la seva revisió, com seria
la pauta de valoració (que vas dissenyar, i
que em va fer reflexionar sobre què volia dir
avaluar), quins temes explicaria cada parella de
professors per evitar repeticions de continguts,
com distribuiríem els dissabtes. . . Fos quin fos

el tema, tu sempre hi eres present, opinant
sobre què seria millor per a l’alumnat.

També vam tenir moments d’oci quan anàvem
a les reunions d’Estalmat Espanya i a les del
Cangur i aprofitàvem per fer turisme per la
zona. Sempre sabies a quins llocs calia anar
per visitar estacions de ferrocarril i arqueologia
ferroviària o industrial (una altra de les teves
dèries): tant ens explicaves la història d’una
estació ferroviària o de tota la seva maquinària
com ens parlaves d’un antic molí o d’una fàbrica
desballestada. També visitàvem esglésies on la
primera cosa que fèiem era acostar-nos a l’orgue
i tu ens feies una dissertació sobre les seves
característiques. Després d’això, jo vaig agafar
el costum d’enviar-te fotos dels orgues de totes
les esglésies que anava visitant, i tu, si les
coneixies, m’enviaves una petita explicació de
les seves característiques.

El darrer contacte que vam tenir va ser quan
vas enviar a la comissió Cangur un problema
de geometria per resoldre’l. Jo el vaig deixar
aparcat per a més endavant, però ara que
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